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زمين هاي دولتي معماي مسکن 

ويلايي را حل مي کنند
به استناد صورت مالي يک شرکت دولتي 
با 12 درصد از زمين هاي متعلق به اين شرکت 
مي توان 4 ميليون واحد مسکوني يک طبقه 

ساخت.
عنوان  تحت  سوژه اي  ثبت  با  مخاطبان 
» ساخت نهضت ملي مسکن، ويلايي باشد« 
خواستار پيگيري اين مسئله توسط خبرگزاري 
عنوان  مخاطبان  سوژه  اين  در  شدند.  فارس 
فرهنگي  مشکلات  به  توجه  با  کردند:» 
پيدا  هزينه هاي  بودن  زياد  و  آپارتمان نشيني 
در  همچنين  و  آپارتمان  ساخت  پنهان  و 
جمعيت  افزايش  سياست هاي  تشويق  جهت 
قابل  مساحت  وجود  همچنين  فرزندآوري  و 
مي  تقاضا  ايران  پهناورمان  کشور  در  ساخت 
را  مسکن  نهضت  طرح  محترم  دولت  شود، 
ساخت  ايراني،   – اسلامي  معماري  براساس 
نمايد.  پيگيري  ويلايي  صورت  به  مسکن 
همچنان که در دولت هاي نهم و دهم در شهر 

اميرکبير اراک اجرا شد.«
مخاطبان  درخواست  اين  به  توجه  با 
در  که  مسئله اي  اولين  است  ممکن  فارس، 
اين حوزه به ذهن متواتر شود، مسئله کمبود 
زمين باشد. اگر شما نيز به چنين مسئله اي فکر 
کرديد، بايد گفت که همانند بسياري از مردم 
و مسئولان دچار يک غلط مصطلح به عنوان 

کمبود زمين شده ايد.
کافي  اندازه  به  زمين  ایران  در  *آیا 

براي ساخت مسکن ویلایي وجود دارد؟
موافقان ساخت واحدهاي مسکوني بلند 
مرتبه بهانه خود براي حرکت به سمت افزايش 
ارتفاع واحدهاي مسکوني را مسئله محدوديت 
زمين عنوان مي کنند. اين در حالي  است که 
اساساً محدوديت زمين در گستره کشوري با 
وسعت و آب و هوايي ايران مسئله بي معناست 
زيرا توسعه افقي شهرها و روستاها به ويژه در 
مناطق کم تراکم از نظر جمعيتي به سهولت 

مهيا است.
با نگاه به  به طور کلي بسياري از مردم 
چهره کلانشهرها و ساختمان هاي بلند مرتبه 
اين مناطق تصور مي کنند که ديگر  واقع در 
هيچ زميني براي ساخت و ساز وجود نداشته و 
اساسا به همين علت است که بلندمرتبه سازي 

با تراکم هاي قابل توجه اوج گرفته است.
به منظور آگاهي از خطا بودن اين مسئله 
کوچک  ساير شهرهاي  به  است، سري  کافي 
از  مقدار  چه  بشويم  متوجه  تا  بزنيم  کشور 
کشور  در  ساز  و  ساخت  قابل  باير  زمين هاي 

مورد استفاده قرار نگرفته است.
محمد حميدزاده، کارشناس حوزه مسکن 
عنوان کرد:» توهم محدوديت زمين به دليل 
سياست غلط تعيين خط حريم شهري ايجاد 
کنيم  رجوع  دولتي  مستندات  به  اگر  و  شد 
متوجه خواهيم شد، حجم بالايي از زمين هاي 
موجود در همين خط حريم شهري در اختيار 

دستگاه هاي دولتي قرار دارد.«
داد:  ادامه  مسکن  حوزه  کارشناس  اين 
» ظرفيت قانوني استفاده از زمين هاي دولتي 
براي ساخت مسکن در قانون جهش توليد و 
تامين مسکن وجود دارد و وزارت راه بايد از اين 

ظرفيت استفاده حداکثري کند.«
مالي  صورت هاي  بررسي  رابطه،  اين  در 
 1399 سال  در  دولتي  شرکت هاي  از  يکي 
اين گزاره را تاييد مي کند که اين نهادها زمين 
بسياري در اختيار دارند و در صورتي که مطابق 
قانون ظرفيت ياد شده را براي ساخت مسکن 
زمينه  مي توان  راحتي  به  دهند،  اختصاص 
ساخت سالانه يک ميليون مسکن يک طبقه 

را مهيا کرد.
اين شرکت  بر اساس مستندات مذکور، 
و  ميليون  انتهاي سال 1399، يک  تا  دولتي 
اراضي  601 هزار 803 هکتار زمين در قالب 
ملي و موات، داير و باير، به قيمت کارشناسي، 
بافت قديم و اراضي تخصيصي به مسکن مهر و 

طرح اقدام ملي در اختيار دارد.
اين رقم در شرايطي مطرح مي شود که 
مسکوني  واحد  ميليون  يک  سالانه  ساخت 
در قالب نهضت ملي مسکن با فرض ساخت 
ضوابط  رعايت  ضمن  طبقه  يک  واحدهاي 
معماري و شهرسازي نياز به تنها 50 هزار هکتار 
زمين دارد. به عبارت ديگر اگر تنها يک شرکت 
دولتي کمي بيش از 12 درصد زمين هاي خود 
را در اختيار ساخت مسکن قرار دهد، مي توان 
در 4 سال به 4 ميليون خانوار مسکن ويلايي 

داد.
مازاد  زمين هاي  *دریافت 
براي ساخت مسکن  دولتي  دستگاه هاي 

تکليف قانوني وزارت راه است
مطرح  بهانه  شد،  عنوان  که  همانطور 
شده براي حرکت به سمت بلند مرتبه سازي 
تحت عنوان محدوديت زمين به هيچ عنوان با 
واقعيت هاي آمار زمين به ويژه در شرکت هاي 
دولتي تطبيق ندارد و دولت نه به عنوان يک 
انتخاب بلکه به عنوان يک تکليف قانوني بايد 
مسکوني  واحدهاي  ساخت  سوي  به  حرکت 
يک طبقه را مهيا کند.بر اين مبنا مطابق ماده 
10 قانون جهش توليد و تامين مسکن، همه 
وزارتخانه ها، موسسات و دستگاه هاي دولتي و 
همچنين شرکت هايي که 100 درصد سرمايه و 
سهام آنها متعلق به دولت است، مکلف هستند، 
نسبت به واگذاري و تحويل رايگان اراضي در 
تاريخ لازم الاجرا  از  اختيار خود ظرف 2 ماه 
شدن اين قانون بنا به درخواست وزارت راه و 

شهرسازي اقدام کنند.
از سوي ديگر، ادارات ثبت اسناد و املاک 
مکلفند پس از اعلام وزارتخانه يادشده ظرف 
يک ماه نسبت به تفکيک و ثبت انتقال ملک در 
دفتر املاک و صدور سند مالکيت به نام دولت 
با نمايندگي وزارت راه و شهرسازي اقدام کنند.
در حال حاضر از وزارت راه و شهرسازي 
انتظار مي رود، با عمل به تکليف قانوني خود 
شرايط ساخت واحدهاي مسکوني ويلايي در 

نهضت ملي مسکن را مهيا کند.

قيمت مرغ واقعي نشود 
توليدکنندگان از چرخه 

توليد خارج مي شوند
گوشتي  مرغداران  اتحاديه  مديرعامل 
کشور با اشاره به اينکه مازاد توليد مرغ اجازه 
نمي دهد قيمت مرغ در بازار به قيمت تمام 
شده آن برسد، گفت: اگر قيمت مرغ واقعي 
چرخه  از  توليدکنندگان  از  بسياري  نشود 

توليد خارج خواهند شد.
اين  به  پاسخ  در   ، نژاد  اسدالله  حبيب 
سوال که آيا بازار مرغ دچار رکود شده است 
افزايش توليد تا حدي باعث  يا خير؟ گفت: 
کاهش قيمت اين کالاي پروتئيني شده است 
به  مکاتبات  در  بارها  که  موضوعي  آن  ولي 
اين  کرديم  اعلام  وزارت جهادکشاورزي هم 
بود که با اصلاح نظام يارانه اي و پيش بيني 
وضعيت بازار، توليد متناسب با حجم تقاضا 
کاهش يابد که متاسفانه اين درخواست مورد 
نه  وزارت جهادکشاورزي  و  نشد  واقع  توجه 
تنها توليد را کاهش نداد بلکه افزايش توليد 

را هم رقم زد.
وي ادامه داد: ما نگران اين هستيم که 
واحدهايي که 15 روز آينده مرغ هايشان وارد 
توليد کرده اند  نيمايي  ارز  با  و  بازار مي شود 
تمام  قيمت  زيرا  شوند،  زيان  و  ضرر  دچار 
از  براي توليدکنندگان بيش  شده مرغ زنده 
بازار  قيمت  از  بالاتر  تومان  هزار   20 تا   15

است.
قيمت تمام شده مرغ بيش از 45 هزار 

تومان است
گوشتي  مرغداران  اتحاديه  مديرعامل 
در  زنده  مرغ  قيمت  کرد:  تصريح  کشور 
اين  و  است  تومان  هزار   28 کيلويي  بازار 
زنده  مرغ  شده  تمام  قيمت  که  درحاليست 
هزار   45 از  بيش  کيلويي  مرغداران  براي 
و  واقعي  زنده  مرغ  قيمت  اگر  است.  تومان 
البته  که  نباشد  شده  تمام  قيمت  اساس  بر 
مازاد توليد ممکن است اين اجازه را ندهد. 
زيان  است  ممکن  بسياري  توليدکنندگان 

کنند و از چرخه توليد خارج شوند.  
تدريجي  حذف  پيشنهاد  وي  گفته  به 
ارز را داده بوديم که قيمت مرغ هم پلکاني 
بلکه  نيفتاد  اتفاق  اين  تنها  نه  ولي  رود  بالا 
را  توليد  و  واردات  بازار،  کنترل  براي  دولت 

هم افزايش داد.
گوشتي  مرغداران  اتحاديه  مديرعامل 
اينکه  به  اشاره  با  کرد؛وي  مطرح  کشور 
توليد  بسترهاي  اگر  بوديم  کرده  پيش بيني 
نشود  فراهم  يکروزه  جوجه هاي  براي جذب 
توليد مرغ کاهش مي يابد، گفت: در 10 روز 
يکروزه  جوجه هاي  بوديم   شاهد  گذشته 

توليدي کاملا جذب نشد.  

لوازم خانگي گران نشده است
لوازم  فروشندگان  اتحاديه  رئيس 
خانگي گفت که از آخر سال 1400 تاکنون 
شرکت هاي لوازم خانگي هيچ افزايش قيمتي 

نداشته اند.
اکبر پازوکي در پاسخ به سوالي درباره 
هيچ  گفت:  خانگي،  لوازم  قيمت  افزايش 
افزايش قيمت دريافت نکرده  شرکتي مجوز 
و از آخر سال 1400 تاکنون شرکت ها هيچ 

افزايش قيمتي نداشته اند.
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي 
همچنين درباره اجراي طرح مقابله با قاچاق، 
پيش طرح  سال  از سه  اتحاديه  کرد:  اظهار 
مقابله با قاچاق را اجرا مي کند. در مرحله اول 
اطلاع رساني و مرحله دوم اجراي کلاس هاي 
سامانه جامع تجارت براي بنکداران و خرده 

فروشان انجام شد.
در  که  افرادي  وي  گفته  به  همچنين 
کسب  پروانه  تمديد  دنبال  به  حاضر   حال 
تجارت  جامع  سامانه  در  ابتدا  بايد  هستند، 
بتوانند  تا  نام کنند و کد نقش بگيرند  ثبت 
کالا خريد و فروش کنند. بنابراين همه کالاها 
بايد شناسه کالا و کد رهگيري دريافت کنند.  
کالاي  با  مقابله  طرح  است  گفتني 
از  يدکي  لوازم  بخش  در  تقلبي  و  قاچاق 
فروردين آغاز و مقرر شد از پايان ارديبهشت 
ماه اين طرح در بخش لوازم خانگي و بعد به 
ترتيب در حوزه محصولات دخاني، آرايشي و 

بهداشتي و پوشاک اجرا شود.

 افزايش قيمت نان 
در دستور کار دولت نيست

مديرکل دفتر بازرسي و نظارت بر کالاي 
اعلام کرد:  کشاورزي  جهاد  وزارت  اساسي 
تامين  بازرگاني  خدمات  شرکت  همکاري  با 
آرد استان ها تا چهار ماه آينده انجام شده و 
هيچ افزايش قيمتي هم در دستور کار دولت 

نخواهد بود.
کشاورزي،  جهاد  وزارت  گزارش  به 
»مسعود امرالهي« در گفت وگويي تلويزيوني 
افزود:  نان،  کيلويي  عرضه  طرح  زمينه  در 
اخير  جلسه  در  نان  کيلويي  توزيع  طرح 
حال  در  و  شده  مطرح  نان  و  آرد  شوراي 

بررسي است.
بر  نظارت  و  بازرسي  دفتر  مديرکل 
کالاي اساسي وزارت جهاد کشاورزي اظهار 
داشت: اين طرح در جلسه اخير شوراي آرد 
بخش خصوصي،  و  است  شده  مطرح  نان  و 
عضو  ذيربط  هاي  دستگاه  و  اصناف  دولتي، 

در شورا در حال بررسي طرح هستند.
اين  بر  دولت  انتظار  تصريح کرد:  وي 
عرضه  و  کيفيت  با  را  نان  مردم  که  است 
نان  کيلويي  فروش  و  کنند  دريافت  مناسب 
را خواهد  گران فروشي  و  فروشي  کم  جلوي 

گرفت.
دارد  احتمال  خاطرنشان کرد:  امراللهي 
توسط  نان  سنگک،  و  بربري  نان  حوزه  در 
به  مردم  که  شود  پخته  تر  خام  نانوايان 
سمت واحدهاي صنفي با کيفيت تر متمايل 

مي شوند.

نگاه اخبار

و  نظارت  سراسري  مانور  آغاز  اعلام  با  کشاورزي  جهاد  وزير 
در کشور  بازرس  نفر  هزار  با حضور چهار  اساسي  کالاهاي  بازرسي 

گفت: امسال واردات برنج خارجي ممنوع نيست.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني وزارت جهاد کشاورزي، سيد جواد 
ساداتي نژاد وزير جهاد کشاورزي با اعلام »آغاز مانور سراسري نظارت 
و بازرسي کالاهاي اساسي«، گفت: در اين مانور سراسري چهار هزار 
کل  در  را  بازرسي ها  و  نظارت  استمرار  تشديد،  کار  کشور  در  نفر 

زنجيره تامين به عهده دارند.
وي با بيان اين که از بسيج اصناف و بسيج وزارت جهادکشاورزي 
نيز در اين مانور استفاده شده است، افزود: در بخشي از مردمي سازي 
يارانه ها کنترل و نظارت بر بازار است و ما اعتقاد داريم که بايد از 
حلقه اول زنجيره به خصوص کارخانه ها اين کار را انجام دهيم که 

بحث نظارت به خوبي انجام شود.
آغاز  امروز  از  را  نظارت  که  اين  بيان  با  کشاورزي  جهاد  وزير 
حوزه  کالاهاي  بر  نظارت  گفت:  داد،  خواهيم  ادامه  و  مي کنيم 
کشاورزي از جمله لبنيات، حبوبات، برنج هاي وارداتي، شکر و روغن 

انجام مي شود.
ساداتي نژاد با بيان اين که گزارش هاي مردمي اعلام شده را نيز 
از حلقه اول زنجيره تامين مورد بررسي قرار مي دهيم، تصريح کرد: 
سازمان تعزيرات حکومتي هم در اين طرح با توجه به ضوابط جديد 

و اختيارات در اين بخش مي تواند با اعمال جريمه ها تسلط بيشتري 
در بازار داشته باشد و بر قيمت هاي بازار بررسي انجام دهند.

است؛  ما  نظارت هاي  کننده  پايدار  مردمي  نظارت  افزود:  وي 
اين  را گزارش کنند و در  مردم مي توانند در سامانه 124 تخلفات 
نياز  صورت  در  هم  تعزيرات  و  مي کنند  نظارت  بازرسان  خصوص 

اقدامات لازم را انجام خواهد داد.
و  دانست  نظارت  در حوزه  مهمي  بازوي  را  رسانه  ساداتي نژاد، 
ضمن تشکر از رسانه گفت: شرکت ها در حال حاضر قيمت ها را بر 
اساس تعرفه چهار مورد اعلام شده توسط رسانه رعايت مي کنند و به 

صورت روزانه بر آن نظارت مي شود.

سيما  و  صدا  در  گزارشي  شد:  يادآور  کشاورزي  جهاد  وزير 
بلافاصله  رايج منتشر کرد که  اقلام  اين  از  اقلامي غير  در خصوص 
نماينده کارخانه احضار و مذاکرات و توضيحات لازم رو ارائه داد و 
براي جبران نيز چند روز کالاها را با نرخ پايين تر از قيمت مصوب 

عرضه کرد.
لبني  کارخانجات  از  برخي  تخلفات  از  ديگر  يکي  ساداتي نژاد 
را کاهش توليد چهار قلم اصلي خواند و گفت: قرار شد تحت هيچ 

شرايطي، توليدات اين چهار قلم لبنيات کاهش نداشته باشد.
وزير جهاد کشاورزي در مورد برنج نيز گفت: ما در سال زراعي 
به  و  داشيم  ايراني  برنج  توليد  کاهش  دليل خشکسالي  به  گذشته 
دليل عرضه پايين قيمت در بازار افزايش پيدا کرد، البته بخشي از آن 

هم سودجويي هايي بود که منجر به افزايش قيمت شد.
وي با بيان اينکه در فصل برداشت هستيم و قيمت برنج تعديل 
خواهد شد: ما امسال در واردات برنج خارجي هيچ محدوديتي نداريم 

و تنوع و کيفيت در واردات برنج خارجي افزايش پيدا کرده است.
بخش  توسط  برنج  واردات  بر  تاکيد  با  کشاورزي  جهاد  وزير 
بازرگاني دولتي که سبب تعديل قيمت خواهد  خصوصي و شرکت 
شد، افزود: بالغ بر 50 هزار هکتار توليد قراردادي برنج توسط شرکت 
بازرگاني دولتي انجام شده که موجب شرايط پايدارتر در اين زمينه 

خواهد شد.

ايران  تجارت  توسعه  سازمان  رييس کل  و  صمت  وزير  معاون 
گفت: صنعت نمايشگاهي ابزاري براي توسعه بازار است، البته نمي 
تواند کل مسير توسعه را پوشش دهد اما بخش مهمي در کنار بخش 

خصوصي، بهبود حمل و نقل و  غيره است.
جهاني  روز  آيين  در  )شنبه(  ديروز  پيمان پاک«  »عليرضا 
نمايشگاه ها با بيان اينکه فعاليت در دولت سيزدهم از طريق تعيين 
نقشه راه و برنامه درست کمي آغاز شده است، اظهار داشت: برنامه 
به  و  است  تر  دقيق  اهداف  به  رسيدن  براي  عددگذاري  با  داشتن 

راحتي در معرض نقد گذاشته مي شود.
وي با بيان اينکه توسعه تجارت و صادرات الزاماتي از جمله فراهم 
کردن شرايط لجستيکي، قانوني و پولي و بانکي دارد، خاطرنشان کرد: 
سازمان توسعه تجارت به سمتي حرکت مي کندکه اين نهاد فرمانده 
واحد صادرات کشور باشد و بتوانيم از توانايي، ظرفيت و نظرات بخش 
هاي ديگر استفاده کنيم تا سياستگذاري بهترين و کامل ترين باشد.
صنعت  فعالان  افزود:  ايران  تجارت  توسعه  سازمان  رييس کل 
نمايشگاهي مجريان بخش هاي توسعه تجارت هستند که به نماينده 
تجار و صادرکنندگان تبديل شده و در تعامل با سه اتاق بازرگاني، 

اصناف و تعاون مي توانند گسترش بازار را بر عهده بگيرند.
معاون وزير صمت با بيان اينکه سازمان توسعه تجارت از اجراي 
سياست ها پشتيباني مي کند، تأکيد کرد: کارگروهي بايد به عنوان 
بازوي مشورتي سازمان تشکيل شود تا بسته ها سياست گذاري را 

تهيه کنند و به نتيجه برسانند.
وي با بيان اينکه از آغاز فعاليت دولت سيزدهم به دنبال مانع 
زدايي بوديم، اظهار داشت: سياست جديد دولت توسعه بازار است که 

نقش نمايشگاه ها در اين بخش بايد پيگيري شود.
پيمان پاک با اشاره به برقرار نبودن سيستم نرم افزاري مناسب، 
گفت: بايد همانند سيستم جهاني بستري نرم افزاري فراهم شود تا 
ها  حمايت  تا  کنيم  شناسايي  را  شايسته  افراد  درست  وکار  ساز  با 

هدفمند شود.
وي همچنين با اشاره به نامگذاري امسال از سوي رهبر معظم 
انقلاب به »توليد؛ دانش بنيان، اشتغال آفرين«  تاکيد کرد: بر همين 
در دستور  بايد  دانش  مرزهاي  در  در حوزه صادرات  اساس حرکت 
کار قرار بگيرد، به اين معني که از نشست هاي بي تو بي، رمزارزها 

و غيره استفاده شود.
اين مقام مسوول با بيان اينکه صنعت نمايشگاهي وارد نسل هاي 
با توجه به ورود جهان به مسيري  تاکيد کرد:  جديدي شده است، 
اين  به  و ديدگاه جديد  نوآوري  با  بايد  تجارت،  و  جديد در صنعت 

بخش پرداخته شود که يکي از آنها فناوري است.
عرصه  در  پويا  اکوسيستم  مرکز  نمايشگاه ها،  سهامي  شرکت 

تجارت بين المللي در افق 1410
نمايشگاه هاي  سهامي  شرکت  مديرعامل  مراسم  اين  در 
ريزي  برنامه  براي  سهامي  شرکت  داشت:  اظهار  ايران  بين المللي 

در  صادراتي  رويدادهاي  هماهنگ  برگزاري  و  نظارت  منسجم، 
در  نمايشگاهي  زيرساخت  کردن  فراهم  و  جهان  و  کشور  سطح 
حوزه هاي  استاندارد سازي، لجستيک، تدارکات و تسهيل گري 
پايه  المللي  بين  تجاري  سطوح  در   کارها  و  کسب  ارتباطات 

گذاري شده است.
»هومن رازدار« افزود: شرکت سهامي نمايشگاه ها در طول سال 
هاي فعاليت هاي خود به عنوان مرکز هماهنگ کننده عمل کرده و 
ماموريت جديد خود را ايجاد يک اکوسيستم از کسب وکارها براي 

شتابدهي روابط تجاري در سطح بين المللي قرار داده است.
رازدار با بيان اينکه در افق 1410 شرکت سهامي نمايشگاه ها 
مرکزيت اکوسيستم پويا و زنده در عرصه تجارت بين المللي را بر عهده 
خواهد داشت، تصريح کرد: اکوسيستمي که در آن همه رويدادهاي 
برنامه  خارجي  هاي  طرف  با  ايران  اقتصادي  تعاملات  براي  تجاري 
پذيري،  تطبيقي  با  به جهاني  ملي  اقتصاد  اتصال  و  ريزي مي شود 

ايجاد جريان پايدار و نتايج بلندمدت امکان پذير است.
وي تاکيد کرد: ايران در صنعت نمايشگاهي در افق 1410 يک 
شتاب دهنده ملي و منطقه اي خواهد بود که خدمت اساسي با خلق 
ارزش و درآمدزايي از طريق ايجاد ارتباطات متنوع در شبکه کسب 
و کارها انجام خواهد شد و دستيابي به اين مهم فقط از مسير شکل 
دهي و تنظيم روابط با بهره گيري از ظرفيت اين بخش انجام خواهد 

شد.

هدف  براساس  گفت:  ايران  تجارت  توسعه  سازمان  کل  رئيس 
 2.5 به  امسال  پايان  تا  آفريقا  و  ايران  تجارت  شده  انجام  گذاري 

ميليارد دلار و تا پايان 1404 به 5 ميليارد دلار مي رسد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ايران، عليرضا پيمان پاک، با 
در  اين سفر  تهران گفت:  به  نيجريه  هيأت  به دستاورد سفر  اشاره 
راستاي برگزاري ششمين اجلاس کميسيون هاي مشترک جمهوري 
اين  در  و  گرفت  صورت  نيجريه  فدرال  جمهوري  و  ايران  اسلامي 
فرعي  سند   8 و  اصلي  سند  يک  نيجريه  و  ايران  تجاري،  اجلاس 
همکاري در حوزه هاي مختلف فرهنگي، گردشگري، نفت، کشاورزي، 
و… هواپيمايي  جوانان،  استاندارد،  گردشگري،  تجاري،  و  ورزشي 

امضا کردند.
نمايندگان  و  تجاري  بلندپايه  هيأت  سفر  در  افزود:  وي 
جمله  از  ديگري  برنامه هاي  تهران  به  نيجريه  خصوصي  بخش 
دو  بازرگاني  اتاق  رؤساي  و  خصوصي  بخش  نشست  و  ديدار 
صنعت  حوزه  با  آشنايي  و  پيشرفته  صنايع  از  بازديد  و  کشور 

شد. دنبال  نيز  ايران 
رئيس کل سازمان توسعه تجارت ايران با اشاره به تراز تجاري 
100 ميليارد دلاري نيجريه، گفت: با وجود اينکه اقتصاد دو کشور 
مکمل هستند، اما مبادلات تجاري ايران با اين کشور در سال 1400، 

125 ميليون دلار بوده و برنامه ما افزايش اين سهم است.
راه توسعه تجارت  به تدوين نقشه  اشاره  با  معاون وزير صمت 
کشور در ابتداي دولت سيزدهم گفت: در اين نقشه راه هدفگذاري 

کلان صادرات و سهم بخش ها مشخص شده و در مورد قاره آفريقا 
با کشورهاي مختلف و  تجارت  تقسيم بندي هاي  و  اولويت بندي  نيز 

الزامات آن مدنظر قرار گرفته است.
سبد  در  آفريقايي  کشورهاي  سهم  به  اشاره  با  پيمان پاک 
تجارت ايران افزود: واردات آفريقا، حدود 580 ميليارد دلار است 
با وجود همه تلاش هاي دولت، همچنان  اين ميزان  از  ما  و سهم 
اين  از  دلار  ميليارد   1.2 توانستيم  حاضر  حال  در  و  است  اندک 

بازار را به دست آوريم.
آفريقا  قاره  به  به صادرات خدمات فني مهندسي  اشاره  با  وي 
گفت: صادرات خدمات فني و مهندسي به آفريقا 300 ميليارد دلار 
است؛ اما سهم ما در سال گذشته با وجود افزايش در دولت سيزدهم، 

به 200 ميليون دلار رسيد که همچنان اندک است.
در  اينکه  به  اشاره  با  ايران  تجارت  توسعه  سازمان  کل  رئيس 
شده  گرفته  ناديده  زيادي  تجاري  فرصت هاي  گذشته  سال  هشت 
تعويق  به  تجاري  و نشست هاي  برگزاري کميسيون هاي مشترک  و 
شرايط  در  که  هستند  کشورهايي  آفريقا  قاره  در  گفت:  بود،  افتاده 
تحريم قرار دارند و امکان افزايش تجارت و مراودات تجاري با آنها 
از  اين در حالي است که طي سال هاي اخير بسياري  فراهم است، 

فرصت هاي تجاري معطل مذاکره با غرب مانده بود.
آفريقايي  کشورهاي  با  تجارت  الزامات  به  اشاره  با  پيمان پاک 
ادامه داد: خطوط کشتيراني و زيرساخت هاي تجاري، پولي و بانکي 
براي تجارت با کشورهاي آفريقا طي سال هاي گذشته به دليل عدم 

اولويت بندي، تعريف نشده و تمرکز ما در حال حاضر تجهيز و فراهم 
کردن اين الزامات براي افزايش تجارت است.

آفريقا  به  صادرات  هدفگذاري  به  اشاره  با  صمت  وزير  معاون 
گفت: برنامه ما اين است که تا پايان سال 1401، 1.2 ميليارد دلار 
تجارت ايران با آفريقا را به دو برابر يعني 2.5 ميليارد دلار و تا پايان 
ميزان  اين  به  رسيدن  که  برسانيم  دلار  ميليارد   6 تا   5 به   1404

نيازمند الزاماتي از جمله تجهيز زيرساخت هاست.
وي يکي از موانع اصلي در راه رسيدن به عدد 5 ميليارد دلاري 
با آفريقا را نوع نگاه حاکم در ميان مديران مياني  مبادلات تجاري 
کشورهاي  آنها  آمال  کعبه  گذشته  دولت هاي  در  گفت:  و  دانست 
پيشرفته و تجارت با آنها بود اما اکنون که سياست دولت تغيير کرده 
و مديران سطح يک به دنبال توسعه روابط تجاري با کشورهاي ديگر 
هستند، نگاه مديران مياني که همچنان مانند گذشته است در اين 

راه ايجاد مشکل مي کند.
پيمان پاک گفت: هم اکنون بخشنامه هاي ما از مديران سطح 
يک به مديران مياني مي رسد اما به دليل همين طرز نگاه، ترتيب 

اثر داده نمي شود.
وي راه اندازي نشدن خطوط هوايي و کشتيراني ميان ايران و 
آفريقا را حاصل همين نگاه دانست و تاکيد کرد: براي حل مشکل 
حمل و نقل 4 کشور در 4 نقطه شرق، غرب، جنوب و شمال آفريقا 
انتخاب شده اند تا ابتدا با راه اندازي خطوط هوايي و کشتيراني به 

اين کشورها بتوانيم راه ورود به آفريقا را طي کنيم.

کالابرگ  ارائه  مجلس:  انرژي  کميسيون  عضو  نخعي،  مصطفي 
الکترونيک روش مناسبي نيست و مشکلاتي به بار مي آورد. از يک 
طرف ما بستر مناسب براي صدور کالابرگ الکترونيک را نداريم و از 
طرف ديگر، نيازهاي افراد و خانوارها يکسان نيست و به همين دليل 
نمي توانيم با ارائه يک کالابرگ مشکل همه دهک ها را حل کنيم. 
براي نتيجه گيري صحيح پيرامون هدفمندي يارانه ها، مبلغ يارانه 

بايد واقعي تر و به صورت نقدي به همه مردم پرداخت شود.
اجراي سياست ارز ترجيحي در کشور ما مسبوق به سابقه است 
و تا کنون چندين بار پس از هر دوره افزايش چشمگير تورم به اجرا 
گذاشته شده است. به عقيده کارشناسان، اين سياست مي تواند در 
يابد  ادامه  نبايد در درازمدت  اما  کوتاه مدت مشکلات را حل کند. 
به دلايل مختلف از جمله هراس مقامات از مشکلاتي که حذف ارز 
ترجيحي مي توانست به بار بياورد، اين سياست مشکل آفرين از سال 
عزم  دولت سيزدهم  نهايت  در  اينکه  تا  يافت.  ادامه  تاکنون   1397

خود را جزم کرد تا در راستاي حدف آن گام بردارد.
به عقيده بسياري از افراد، اگر بتوانيم مشکلات ناشي از حذف 
ارز ترجيحي را حل کنيم و به مديريت مسائل متعاقب آن بپردازيم، 
در  باشد.  نفع جامعه  به  تواند  اين سياست مي  درازمدت حذف  در 
اين خصوص اقتصاد آنلاين با مصطفي نخعي، عضو کميسيون انرژي 

مجلس گفتگويي داشته که در ادامه مي آيد.
نخعي در مورد مشکلاتي که ارز ترجيحي 4200 توماني براي اقتصاد 
کشور به وجود آورد، تصريح کرد: اين سياست منجر به ايجاد اختلاف 

قيمتي بين ارز دولتي و بازار آزاد شد و همين موضوع مشکلاتي را به 
دنبال داشت. در واقع اين سياست زمينه هاي فراواني را براي سوءاستفاده 
به وجود مي آورد. ارزي که براي واردات کالاهاي اساسي در اختيار افراد 
قرار مي گرفت، در اين زمينه صرف نمي شد و در بخش هاي ديگري هزينه 
مي شد و مورد سوءاستفاده قرار  مي گرفت. همچنين کالاهايي که با ارز 
ترجيحي وارد کشور مي شد با قيمت واقعي  اختلاف زيادي داشت و 
همين امر انگيزه هاي زيادي را براي احتکار و سوءاستفاده، قاچاق و موارد 

اينچنيني به وجود مي آورد.
به گفته اين عضو کميسيون انرژي مجلس، حذف ارز ترجيحي 
و انتقال يارانه از ابتداي زنجيره توزيع و تأمين به انتهاي آن موجب 
برچيده شدن بستر رانت و فساد در کشور مي شود و اين بزرگترين 
طرح،  اين  در  است.  ها  يارانه  هدفمندي  جديد  طرح  قوت  نقطه 
کمک هاي دولتي به صورت مستقيم در اختيار مصرف کننده واقعي 
قرار مي گيرد و امکان سوءاستفاده برخي افراد از ارز ترجيحي از بين 
مي رود. به طور کلي، حذف ارز ترجيحي باعث مي شود که ما از يک 
اقتصاد درگير با سوءاستفاده و رانت به سمت اقتصادي سالم با بهره 

وري بيشتر حرکت کنيم.
قلم کالاي  آزادسازي قيمت 4  اين موضوع که  تأييد  با  نخعي 
اساسي به افزايش قيمت برخي خدمات و اقلام ديگر منجر شده است، 
تصريح کرد: به نظر من، مبلغ يارانه بايد واقعي تر شود. همچنين يارانه 
بايد به همه تخصيص داده شود. اينکه عده اي را به دلايل مختلفي 
از گرفتن يارانه محروم کرده ايم، گله مندي هاي زيادي را در سطح 

جامعه به وجود آورده است. يارانه متعلق به همه مردم است و بايد 
اينکه فردي خودش نخواهد  تمامي دهک ها پرداخت شود. مگر  به 
يارانه بگيرد. وي ادامه داد: به نظر من، بايد خوداظهاري انجام شود 
و کساني که نمي خواهند يارانه بگيرند، خودشان اين موضوع را اعلام 
کنند، نه اينکه دولت به بعضي از افراد يارانه بدهد و برخي ديگر را 
از آن محروم کند. يارانه حق مردم است و بايد به صورت نقدي در 
اختيار آنها قرار بگيرد. بايد اين احترام را براي مردم قائل شويم که 

هر طور صلاح مي دانند آنچه را که حق آنهاست، هزينه کنند.
کالابرگ  ارائه  کرد:  خاطرنشان  مجلس  انرژي  کميسيون  عضو 
الکترونيک روش مناسبي نيست و مشکلاتي به بار مي آورد. از يک 
طرف ما بستر مناسب براي صدور کالابرگ الکترونيک را نداريم و از 
طرف ديگر، نيازهاي افراد و خانوارها يکسان نيست و به همين دليل 
را حل کنيم.  ارائه يک کالابرگ مشکل همه دهک ها  با  نمي توانيم 
براي نتيجه گيري صحيح پيرامون هدفمندي يارانه ها، مبلغ يارانه بايد 

واقعي تر و به صورت نقدي به همه مردم پرداخت شود.
وي در جمع بندي اظهار کرد: دولت بايد در اجرا ملاحظاتي را 
براي طرح جديد هدفمندي يارانه ها مدنظر داشته باشد تا اين قانون 
به درستي اجرا شود و جامعه از نتايج مثبت آن بهره مند شوند. در 
اين راستا، مبلغ يارانه بايد واقعي تر شود و به صورت نقدي به همه 
پرداخت شود. موضوع ديگر اين است که بايد ارزش پول ملي کشور 
که مولفه هاي خاص خودش را دارد، حفظ شود. اگر در آينده قيمت 

ارز افزايش پيدا کند، با مشکلات بيشتري مواجه مي شويم.

وزير جهاد کشاورزي:امسال واردات برنج خارجي ممنوع نيست

برخورد با شرکت هاي لبني متخلف

معاون وزير صمت: صنعت نمايشگاهي راهکاري براي توسعه بازار است

رئيس کل سازمان توسعه تجارت:

تجارت ايران و آفريقا تا پايان 1404 به 5 ميليارد دلار مي رسد

عضو کميسيون انرژي مجلس: يارانه نقدي به همه دهک ها تخصيص داده شود

 واريز 
مابه التفاوت 
حقوق 
بازنشستگان 
تامين 
 اجتماعي؛ 
از چهارشنبه

از  بازنشستگان تامين اجتماعي تهران  رييس کانون 
 25 از  بازنشستگان  حقوق  افزايش  مابه التفاوت  پرداخت 
براي  دولت  سوي  از  که  رقمي  گفت:  و  داد  خبر  خرداد 
بازنشستگان ساير سطوح در نظر گرفته شده است مورد 

انتقاد ما قرار دارد.
حقوق  پرداخت  آغاز  به  اشاره  با  دهقان کيا  علي 
حقوق  کرد:  اظهار  خردادماه،  به  مربوط  بازنشستگان 
بازنشستگان بر مبناي حروف الفبا آغاز شده شده است و 

اين روند تا چند روز آينده ادامه خواهد داشت.
حقوق  افزايش  مابه التفاوت  واريز  با  ارتباط  در  وي 
ارديبهشت  فروردين،  ماه هاي  به  مربوط  بازنشستگان 
مدير  و  رفاه  وزير  که  همانطور  کرد:  تصريح  خرداد،  و 
حقوق  است  کرده  اعلام  اجتماعي  تامين  سازمان  عامل 

بر  و  کرد  پيدا خواهد  افزايش  ماه  از خرداد  بازنشستگان 
همين اساس از 25 ما به التفاوت افزياش حقوق خردادماه 
به حساب بازنشستگان واريز مي شود و در ماه هاي تير و 
مرداد نيز مابه التفاوت افزايش حقوق بازنشستگان مربوط 

به ماه هاي فروردين و ارديبهشت ماه واريز مي شود.
تهران  اجتماعي  تامين  بازنشستگان  کانون  رئيس 
گفت: حقوق بازنشستگان حداقل بگير افزايش 57 درصدي 
افزايش پيدا خواهد کرد و اين در حالي است که پيش از 
اين قرار بود حقوق بازنشستگان ساير سطوح نيز بر اساس 
افزايش پيدا کند که  مصوبه شوراي عالي کار 38 درصد 
متاسفانه اين رقم به 10 درصد کاهش پيدا کرده است و 

مورد نقد و انتقاد بازنشستگان قرار دارد.
دهقان کيا افزود: ما همچنان تاکيد بر اجراي مصوبه 

بازنشستگان  حقوق  افزايش  جهت  کار  عالي  شوراي 
حداقل بگير و ساير سطوح هستيم.

وي ادامه داد: با توجه به عدم اجراي مصوبه شوراي 
بازنشستگان  حقوق  درصدي   38 افزايش  و  کار  عالي 
روساي  حضور  با  جلسه اي  فردا  است  قرار  سطوح،  ساير 
اجراي  و در خصوص عدم  برگزار  بازنشستگي  31 کانون 
حقوق  درصدي   38 افزايش  به  کار  عالي  شوراي  مصوبه 

بازنشستگان ساير سطوح تصميم گيري شود.
تهران  اجتماعي  تامين  بازنشستگان  کانون  رئيس 
جلسه اي  آينده  روزهاي  طي  است  قرار  همچنين  گفت: 
را با کميسيون اجتماعي مجلس برگزار کنيم چرا که ما 
کار  عالي  شوراي  مصوبه  اجراي  عدم  به  نسبت  همچنان 

منتقد هستيم.


